provided by Xiamen University Institutional Repositor

学校编码: 10384

学号: 27720090153637

分类号_____密级____ UDC



博 士 学 位 论 文

条件独立性检验及其在经济学中的应用

Conditional Independence Test and Its Applications in Economics

王霞

指导教师姓名: 洪永淼 郑挺国 林明

专业名称:数量经济学

论文提交日期: 2013年5月

论文答辩时间: 2013年5月

学位授予日期: 2013年5月

答辩委员会主席: _____

评 阅 人:_____

2013年 月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组) 的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室 的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填 写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以 不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文,并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版),允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索,将学位论文的标题和摘要汇编出版,采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于:

()1.经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文,

于 年 月 日解密,解密后适用上述授权。

() 2.不保密,适用上述授权。

(请在以上相应括号内打"√"或填上相应内容。保密学位论文 应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文,未经厦门大学保密 委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的,默认 为公开学位论文,均适用上述授权。)

声明人(签名):

年 月 日

摘要

条件独立性作为概率论中的重要概念,不仅在经济金融建模中得到了广泛应用,而且还囊括了计量经济学和统计学中的一系列重要假设,如马尔科夫性质、格兰杰因果关系、随机缺失和外生性等,在参数估计、模型设定等计量理论以及数据处理、经济预测等实证应用方面扮演着重要角色。为此,研究条件独立性检验问题,有助于开发出计量经济学中相关假设的检验统计量,丰富和完善现有研究成果,从而为实证研究者提供更加合理可靠的理论工具。

大量经济金融理论和实际数据表明,变量之间大多呈现出非线性关系。常用的 t 和 F 统计量仅能捕获线性特征,故而不适用于非线性框架下的条件独立性检验问题。为了同时捕获经济金融变量之间的线性和多种非线性条件影响关系,部分文献借助非参数方法构造了条件独立性检验统计量。然而,这些统计量或者存在严重的维数灾问题,或者不具有统一的渐近分布,无法便捷有效地应用于实证研究中。考虑到现有文献的不足之处,本研究借助特征函数和非参数回归的优良性质,提出了具有更高收敛速度、更优有限样本性质、能够更加便捷地应用于识别变量之间影响关系的条件独立性检验统计量以及一系列派生统计量,并将理论研究成果应用到实际经济金融问题研究中。

首先,本文对条件密度函数做傅里叶变换,借助条件特征函数构造了条件独立性检验统计量。得益于特征函数、非参数回归的应用以及原假设仅依赖于条件变量的设定形式,该统计量的收敛速度快于 Su and Spingler (2013)[1]、Su and White (2007^[2], 2008^[3], 2013^[4])、Huang (2010)^[5]、Bouezmarni and Taamouti (2012)^[6]、Bouezmarni et al. (2012)^[7]等绝大多数在非参数框架下构造的统计量,从而具有更高的检验功效,能够识别出收敛到原假设速度更快的局部备择假设。另外,与 Su and White (2012)^[8]统计量的渐近分布依赖于具体数据生成过程不同的是,本文统计量在 β 混合条件下渐近服从于标准正态分布。这也使得本文统计量同时适用于横截面和时间序列数据,相对于 Lin and Gozalo (1996)^[9]、Delgado and González-Manteiga (2001)^[10]以及 Su and Spingler (2013)^[11]仅适用于横截面数据而言,应用范围更加宽泛。

其次,与现有大多数文献 (如 Su and White, 2007^[2]) 不同的是,本文采用相同带宽估计条件联合和条件边际特征函数,允许二者的非参数估计误差共同决定统计量的渐近性质。尽管这种处理方式增加了渐近分布的推导难度,但是在实际应用中避免了选择多个带宽的繁杂工作,并且显著改善了统计量的有限样

本性质,特别是水平性质。蒙特卡洛模拟结果表明本文统计量基于渐近分布即可得到合理的检验水平,无需采用耗时耗力的自举方法修正水平扭曲问题。

再次,通过对条件独立性检验统计量关于辅助参数求相应阶导数,本文首次构造了能够灵活地应用于考察变量之间具体条件相依形式的派生统计量,允许研究者在统一框架下识别变量的条件影响关系。特别地,若对其中一个辅助参数求一阶导数,可以构造遗漏变量和均值格兰杰因果检验统计量。相对于 Fan and Li (1996)^[11]、Lavergne and Vuong (2000)^[12]以及 Aït-Sahalia et al. (2001)^[13]等构造的遗漏变量检验统计量,本文统计量不仅具有更快的收敛速度和更优的有限样本性质,而且适用于横截面数据和时间序列数据。相对于Granger (1969)^[14]的 F 统计量,本文统计量能够捕获线性和多种形式的非线性均值格兰杰因果关系,从而更适用于非线性框架下的均值格兰杰因果检验问题;另外,若对两个辅助参数分别求一阶偏导,可以构造条件不相关检验统计量;若对两个辅助参数分别求一阶偏导,则可构造条件异方差的非参数检验统计量。与 Hong (1997)^[15]、Hong and Shehadeh (1999)^[16]以及 Hsiao and Li (2001)^[17]等异方差检验统计量依赖于线性模型设定形式不同的是,本文将条件均值和条件方差模型均设定为非参数形式,避免了模型设定偏误对检验结果的影响。

最后,本文以中美产出与货币之间的格兰杰因果检验、货币超发对工业各行业经济增长的影响、股指和利率的马尔科夫性质检验以及外汇市场溢出效应检验为应用案例,阐明了理论研究成果的实际应用价值。这些实证研究一方面运用本文统计量揭示了 F 统计量和 Su and White (2007)^[2]等统计量无法捕获的非线性关系,突出了本文统计量的相对优势,为现有文献广泛采用非线性模型刻画经济金融变量之间关系提供了新的经验证据;另一方面也得出了一系列有益的研究结论,如我国产出货币之间存在双向非对称格兰杰因果关系、货币超发对不同行业经济增长的影响存在较大差异、股指和利率序列不具有马尔科夫性质以及外汇市场存在非线性溢出效应等等,能够为研究人员构建恰当模型、决策部门制定合理政策提供一定的参考依据。

关键词:条件独立性,特征函数,非参数回归,格兰杰因果检验,货币,产出

Abstract

Conditional independence is an important concept in probability theory and a widely used assumption in economic and financial modeling. It encompasses many important hypotheses in econometrics and statistics, such as Markov property, Granger causality, missing at random and exogeneity, and plays important roles in both econometric theories including parameter estimation as well as model specification and empirical applications such as data processing and economic forecasting. Therefore, studying on the test of conditional independence will contribute to develop new econometric tests about some related hypotheses, enrich and improve the existing literature and further provide more reasonable and reliable tools for empirical applications.

A great quantity of economic and financial theories and real data indicate the non-linear relationship among most of variables. Since t and F tests will miss many important nonlinear phenomenons which generally exist in economic system, they are no longer applicable in nonlinear framework. To capture linear and various nonlinear relationships simultaneously, some literature tests conditional independence using nonparametric approach. However, these tests either suffer from severe curse of dimensionality problem, or do not have pivotal limiting distribution, and therefore could not be used in empirical studies conveniently. Considering the shortcomings of existing literature, this dissertation proposes a model-free test for conditional independence based on characteristic function and nonparametric regression approach and constructs a class of derivative tests gauge possible sources of conditional dependence. These tests have higher convergence rate and better finite sample performance than existing literature. Furthermore, this dissertation also applies these tests to study the relationships between economic and financial variables. Specifically, the contributions of this dissertation could be summarized as follows:

Firstly, by taking Fourier transformation of the conditional densities, this dissertation proposes a model-free test for conditional independence based on characteristic functions. Thanks to the use of nonparametric regression approach, conditional characteristic functions and the representation of the null hypothesis, which only relates to densities conditional on conditional variables, our test can detect a class of local alternatives that converge to the null hypothesis at a faster rate than most of the existing tests in the literature, such as Su and Spingler (2013), Su and White (2007, 2008, 2013), Huang (2010), Bouezmarni and Taamouti (2012), Bouezmarni et al. (2012). That is, our test is locally more powerful and could detect a class of local alternatives that con-

verge to the null hypothesis at a faster rate. Moreover, in contrast with Su and White's (2012) test, which is only pivotal for independence and martingale difference sequence observations, our test has a convenient asymptotic standard normal distribution under β mixing conditions. As a results, our test is applicable in both cross-sectional and time series contexts, and has extensive applications in comparison with Lin and Gozalo (1996), Delgado and González-Manteiga (2001) and Su and Spingler (2013), which is only applicable in cross-sectional data.

Secondly, unlike many nonparametric tests of conditional independence (e.g. Su and White, 2007), we use a single bandwidth rather than two different bandwidths in estimating both the conditional joint and marginal characteristic functions. As a result, nonparametric estimation errors of the conditional joint and marginal characteristic functions jointly affect the asymptotic distribution of our test statistic. Although this renders it more challenging to derive the asymptotic distribution of our test, it significantly improves the size performance of the proposed test in finite samples and avoids difficulties in choosing multi-bandwidths. Monte carlo simulation study shows that our tests have reasonable size using asymptotic critical values. It does not seem to be necessary to use bootstrap for our test, which is practically appealing because nonparametric bootstrap is very time consuming.

Thirdly, by differentiating our test statistic of conditional independence with respect to auxiliary parameters at the origin up to various orders, this dissertation firstly proposes a class of useful derivative tests to gauge possible sources of conditional dependence, which allow researchers to detect possible sources of rejection under a unified framework. Specifically, taking the first order partial derivative with respect to one auxiliary parameter, our test is a model-free test for omitted variables. This test is not only more powerful and has better finite sample performance than Fan and Li (1996), Lavergne and Vuong (2000), Aït-Sahalia et al. (2001), but also is applicable in both cross-sectional and time series contexts. Compared with Granger's (1969) F test, this test could capture linear and various nonlinear Granger causality in mean simultaneously, and therefore is more reliable in testing Granger causality in mean under the nonlinear framework. In addition, by taking the first order partial derivatives with respect to two auxiliary parameters, this test yields a nonparametric test of conditional uncorrelatedness, whereas taking the second order partial derivatives yields a nonparametric test of conditional heteroscedasticity. In contrast with Hong (1997), Hong and Shehadeh (1999), Hsiao and Li (2001), our test avoids misidentification problem by

setting nonparametric conditional mean and conditional variance models.

Finally, to show the significant value of our theoretical results, this dissertation applies the test statistic of conditional independence and the derivative tests to study relationships between various economic and financial variables, including nonlinear Granger causalities between China's output and money, the influence of money overhang to different sectors of industry, the Markov property of stock price index and interest rate, and the spillover effect in exchange rate market. On the one hand, our studies highlight the comparative advantages of our tests by documenting some nonlinear relationships which are ignored by the traditional Granger causality test and Su and White's (2007) test and provide justification on necessity of modeling the relationships of economic and financial variables via nonlinear models. On the other hand, we also obtain several interesting conclusions, such as the bidirectional asymmetric Granger causality relationships between China's money and output, the different effects of money overhang on various sectors of industry, the violation of Markov property of stock price index and interest rate as well as the existence of nonlinear spillover effect in exchange rate market. These conclusions may be helpful in building proper econometric models and provide valuable reference to decision makers in making reasonable economic policies.

Key Words: Conditional Independence, Characteristic Function, Nonparametric Regression, Granger Causality Test, Money, Output.

目 录

摘要	•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••	I
Abstract		Ш
第一章	导论	1
1.1 研究	飞背景	1
1.1.1	条件独立性假设的重要性和普遍性	1
1.1.2	非线性特征的广泛存在性	4
1.1.3	非线性框架下条件独立性检验面临的挑战	5
1.2 研究	究问题、研究方法和研究意义	7
1.2.1	研究问题	7
1.2.2	研究方法	8
1.2.3	研究意义	9
1.3 文章	章结构安排	10
1.4 本文	で创新之处	13
1.4.1	理论创新之处	13
1.4.2	实证应用创新之处	14
第二章	独立性与条件独立性检验的文献回顾	17
2.1 独立	7性检验	17
2.1.1	检验不相关性	17

2.1	.2 鞅差分及其检验	21
2.1	.3 独立性及其检验	25
2.2 务	条件独立性及其检验	29
2.2	.1 条件独立性的定义	29
2.2	.2 条件不相关	3 0
2.2	.3 条件独立性检验	31
2.3 4	x章结语	36
第三章	基于特征函数的条件独立性检验:非参数回归法	39
3.1 5	言	39
3.2 务	条件独立性的原假设	40
3.3 基	基于非参数回归的条件独立性检验统计量	43
3.3	.1 广义非参数回归	43
3.3	.2 基于非参数回归的检验统计量	45
3.4 為	新近分布理论	47
3.5 為	新近局部功效	51
3.5	.1 局部平滑备择假设	51
3.5	.2 局部非平滑备择假设	53
3.6 意	퉁特卡洛模拟	54
3.6	.1 数据生成过程	55
3.6	.2 检验统计量的参数设定	56
3.6	.3 蒙特卡洛模拟结果	57

3.7	本章	5结语	60
3.8	本章	ĭ 附录	61
3	3.8.1	定理 3.1 的证明	61
3	3.8.2	定理 3.2 的证明	71
第四	章	条件相依形式的非参数检验	73
4.1	引言	ī	73
		金多阶矩的条件相依性	
4	.2.1	原假设与备择假设	74
4	.2.2	基于非参数回归的检验统计量	75
4	.2.3	遗漏变量检验	77
4	.2.4	均值格兰杰因果检验	80
4.3	检验	放两个特定矩的条件相关性	81
4	.3.1	原假设与备择假设	81
4	.3.2	基于非参数回归的检验统计量	82
4	.3.3	条件不相关检验	83
4	.3.4	条件异方差检验	85
4.4	蒙特	持卡洛模拟	89
4	.4.1	遗漏变量以及条件不相关	90
4	.4.2	自回归模型滞后阶数选择	93
4.5	实证	E应用:美国产出与货币的非线性格兰杰因果检验	97
4	1.5.1	数据描述与处理	97

4.5.2	格兰杰因果检验的原假设	98
4.5.3	实证检验结果	100
4.6 本章	章结语	103
4.7 本章	章附录	104
4.7.1	引理 4.1 的证明	104
第五章	条件独立性检验在经济学中的应用	107
5.1 我国	国产出与货币影响关系的格兰杰因果检验	107
5.1.1	指标选取与数据描述	109
5.1.2	实证检验结果	111
5.1.3	中美研究结论的比较	114
5.2 货币	「超发促进经济增长吗?——来自工业各行业的证据	115
5.2.1	数据描述与处理	116
5.2.2	货币超发的测度	117
5.2.3	货币超发是否影响工业各行业产出的检验	120
5.3 股票	渠指数和利率的马尔科夫性质检验	122
5.3.1	数据选取	124
5.3.2	检验统计量	124
5.3.3	检验结果	126
5.4 外汇	市场的溢出效应检验	129
5.4.1	数据描述与处理	130
5.4.2	线性溢出效应检验	133

Degree papers are in the "Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database". Full texts are available in the following ways:

- 1. If your library is a CALIS member libraries, please log on http://etd.calis.edu.cn/ and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
- 2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

